
سازمان پزشکی قانونی گزارش داد: 

غرق شدگی 315 نفر تنها در 4 ماه
شهروند| آمار س��ازمان پزشکی قانونی از میزان 
غرق ش��دگی در کش��ور حکایت از مرگ 315 نفر 
تنها در چهار ماه اول امس��ال دارد؛ آماری که نشان 
می دهد 273 نفر از قربانیان مرد و 42 نفرشان هم 
زن هس��تند. گزارش مقایس��ه تعداد غرق شدگان 
با مدت مشابه  سال گذش��ته اما بر کاهش قربانیان 
تأکید دارد، به طوری که در 4 ماه اول  سال گذشته، 
423 نفر دچار غرق شدگی شده بودند که در مقایسه 
با آمار امسال، 25/5 درصد کاهش را نشان می دهد 
که 361 نفرشان مرد و 62 نفر دیگرشان زن هستند.  
براس��اس این گ��زارش، در این مدت اس��تان های 
خوزستان با 62، مازندران با 32 و گیلان با 22 فوتی 
به ترتیب بیشترین آمار مرگ ناشی از غرق شدگی 
را به خود اختصاص داده اند.  همچنین از کل موارد 
غرق ش��دگی در چهارماهه ابتدایی امسال 43 نفر 
در دری��ا، 100 نفر در رودخان��ه، 33 نفر در دریاچه 
مصنوعی و سد، هشت نفر در دریاچه های طبیعی، 
51 نفر در اس��تخر، 33 نفر در کانال، هشت نفر در 
چاه و 39 نفر در سایر مکان ها جان خود را از دست 
داده اند. به گزارش ایس��نا، براس��اس اعلام سازمان 
پزشکی قانونی کشور در چهارماهه نخست امسال 
بیشترین آمار غرق شدگی با 111 مورد در تیرماه به 
ثبت رسیده است.  البته مرگ بر اثر غرق شدگی در 
تیرماه  سال جاری در مقایس��ه با مدت مشابه  سال 
قبل که آمار متوفیان 164 نفر ب��ود، کاهش 32/6 
درصدی داش��ته است. براس��اس آمارهای موجود 
بیشترین موارد غرق ش��دگی در تابستان هر سال 
اتفاق می افتد به نحوی که در سال گذشته از یکهزار 
و 63 فوتی ناشی از غرق ش��دگی، 540 نفر تنها در 
فصل تابس��تان جان باختند، با این حال امیدواریم 
روند کاهش آم��ار مرگ بر اثر غرق ش��دگی که در 
تیرماه اتفاق افتاد در ماه های مرداد و ش��هریور نیز 
ادامه یابد تا در تابستان امسال با کاهش موارد مرگ 

بر اثر غرق شدگی مواجه باشیم. 

نگرانی از ویروس »کرونا« و »ابولا« 
در مراسم حج وجود ندارد

مهر| معاون حج و زیارت مرکز پزش��کی حج و 
زیارت هلال احمر با بیان این که رعایت بهداش��ت 
فردی عامل مؤثری در پیشگیری از ابتلا به ویروس 
»کرونا« و »ابولا« است، گفت:  خوشبختانه نگرانی 
و مشکل خاصی نسبت به این دو بیماری در موسم 

حج نداریم. 
عادل مقصودی نژاد درباره آخرین وضع پزشکی 
حج تمتع گفت:  منتظریم تا پس از آماده ش��دن 
ویزای همکاران، نخس��تین گ��روه راه ان��داز را به 
س��رزمین وحی اعزام کنیم. او اف��زود: وظیفه این 
گ��روه احداث بیمارس��تان مرکز پزش��کی حج و 
زیارت هلال احم��ر در مدینه ظرف 4 روز اس��ت. 
به گفته معاون مرکز پزش��کی حج و زیارت هلال 
احمر، بیمارستان مکه نیز پس از اعزام دومین گروه 
راه انداز به عربس��تان در تاریخ 17 شهریور احداث 
خواهد شد. او درباره آخرین وضع شیوع ابولا و کرونا 
در عربستان گفت:  خوشبختانه ابولا در عربستان 
مشکل جدی به وجود نیاورده و فقط یک مورد در 
جده مشاهده و کنترل ش��ده است. مقصودی نژاد 
با اشاره به این که عربستان اعلام کرده به 3 کشور 
آفریقایی که ابولا در آنها شایع است ویزا نمی دهد، 
گفت:  از آن جا که این بیماری از طریق ترش��حات 
منتقل می شود، رعایت بهداش��ت فردی در میان 
حجاج می تواند موجب پیشگیری از ابتلا به کرونا 
و ابولا ش��ود. او از اعزام نخستین گروه پزشکان به 
عربستان در 14 شهریور خبر داد و گفت: الحمدلله 
از نظر تجهیزات و دارو مشکل خاصی نداریم و 103 
تن تجهیزات و دارو ارسال شده است همچنین در 

تهیه واکسن مننژیت هم مشکلی وجود ندارد. 

13 روز از اعتراض صنفی کارگران 
معدن بافق گذشت

ش�هروند| اعت��راض صنفی کارگ��ران معدن 
بافق س��یزدهمین روز را هم پشت س��ر گذاشت. 
حدود 5 هزار کارگر معدن بافق برای دومین بار در  
س��ال جاری، در اعتراض به خصوصی سازی این 
معدن دست به تجمع زدنده اند. نخستین تجمع 
در تاریخ 27 اردیبهشت ماه آغاز شد و 39روز طول 
کشید. تجمع 39روزه با موافقت هیأت دولت مبنی 
بر لغو موقت خصوصی س��ازی معدن پایان یافت. 
کارگران معترض به دولت و کارفرمای خود 2ماه 
مهلت دادند تا خصوصی سازی معدن بافق به طور 
کامل متوقف ش��ود، پس از پایان مهلت 2ماهه، 
اعتراض صنفی کارگران بار دیگر آغاز شد. دیروز، 
تجمع دوم سیزدهمین روز را هم پشت سر گذاشت 
و تلاش ها برای حل نگرانی که کارگران را معترض 
کرده است، ادامه دارد. به گزارش ایلنا، در حالی  که 
اعتراض صنفی حدود 5 هزار کارگر معدن سنگ 
آهن بافق از صبح دیروز )یکش��نبه 9شهریور( به 
س��یزدهمین روز متوالی وارد ش��ده است، بیش 
از 200 کارگ��ر این معدن به هم��راه خانواده های 
کارگران بازداشتی برای نهمین روز متوالی مقابل 
فرمانداری تجمع کرده اند. این در حالی است که 
شورای تأمین استان یزد عصر شنبه ۸شهریورماه با 
حضور چند مقام دولتی و امنیتی از تهران تشکیل 
جلسه داده و اعضای این شورا به همراه مقامات یاد 
شده دیروز به بافق سفر کرده اند. بر همین اساس، 
س��ایت های محلی خبر داده اند که در جلسه روز 
شنبه شورای تأمین اس��تان یزد، معاون سیاسی 
وزیر کشور هم حاضر بوده است. این در حالی است 
که اعضای شورای شهر بافق برای دیدار با معاون 
سیاسی وزیر کش��ور به یزد س��فر کرده بودند اما 
نتوانستند با معاون سیاسی وزیر کشور دیدار کنند. 

 لزوم اتخاذ تدبیری فوری
 برای محیط زیست

|  سیده نرگس روحانی*  |
ذخیره گاه زیس��ت  کره، یعنی چه؟ ما انسان ها با 
آلودگی هایی که با دست خود ایجاد کردیم حیات 
کره زمین را آن قدر به خطر انداختیم تا برای رهایی 
از آن خطرها کنفرانس های متعددی تشکیل شد 
و نقاطی که از نظر ارزش اکولوژیکی یعنی پوشش 
گیاهی و تعدد و تنوع جانوران بس��یار حساس  بود 
ذخیره گاه نامگذاری ش��د، که ارزش اقتصادی آن 
فراتر از ارزش های پولی و مادی است و اینها شدند 

»ذخیره گاه زیست  کره«
پ��ارک ملی یعنی چه؟ زیس��تگاهی ک��ه از نظر 
حفاظت��ی در بالاترین مرتبه اس��ت و در آن ارزش 
بالای اکولوژیکی اعم از گیاه، جانور و اکوسیستم را 
شامل می شود و نوک سوزنی حق تخطی از جانب 
کسی در آن جایز نیست و انجام شکارو حق برداشت 
معادن و ایجاد جاده و ایجاد سد و...  در آن کن لم یکن 

است.  
با این مقدمه می خواه��م بگویم 90/000 هکتار 
مس��احت جایی به نام ذخیره گاه زیس��ت کره که 
سال هاست جاده 4 بانده در آن کشیده اند و اطرافش 
تا ارتقاع 2 متر را بلوک س��یمانی هم گذاشته اند و 
روزانه شاهد له شدن بسیاری از گونه های جانوری 
در زیر خودروهای سنگین و نیمه سنگین با سرعت 
بالای 100 کیلومت��ر در این ج��اده بوده ایم، اجازه 
برداشت شن و ماسه در وس��ط پارک داده اند، انواع 
بندهای خاکی را با ترفند جلوگیری از سیل بدون 
هیچ گونه ارزیابی و مشورت با حوزه محیط زیست 
در آن دارند اجرا می کنند، آی��ا می توان لفظ پارک 
ملی را بر آن گذاش��ت ، آیا مگر نه این که حفاظت از 
چنین وسعتی نیاز به تعداد قابل توجه نیروی انسانی 
مجرب و عاشق با حقوق کافی و وسایل و تجهیزات 
مناس��ب برای حفاظ��ت و امنیت و پیش��گیری از 

هرگونه خطر و تهاجم دارد.
چرا بای��د بعد از این همه س��ال که ل��زوم حفظ 
محیط زیست براي همه  مسئولان جدي تر شده از 
سختگیری و اجرای قاطع مجازات برای شکارچی 
هایي که  ن��ه از روی نیاز بلکه از روی لذت، دس��ت 
به ش��کار در محیط زیس��ت می زند، هنوز ش��اهد 
صدور  حکم قاطع قضایي برایش��ان نیستیم،  آیا با 
دس��ت خالی می توان جلوی نابودکنندگانِ مسلح 
محیط زیست ایستاد؟ آیا تنها با شعار دادن می توان 
سدی در مقابل متخلفان درست کرد؟ شاید توقع 
دارید که نفس محیط بان اندک گلستان، همچون 
طوفان، آتش را خاموش می کند، تا کی به سازمان 
محیط زیست به صورت بخشی نگاه می شود؟ چرا 
برای خاموش کردن آتش به سرمایه مملکت- یعنی 
ذخیره گاه زیست کره  پارک ملی گلستان- بعد از آن 
همه نامه نگاری از روز سوم آن هم تنها یک هلی برد 

روی منطقه انجام شد؟ 
چرا سوختن ۸00 هکتار از جنگل گلستان به نظر 
تک تک مسئولان دولت یک موضوع پیش پا افتاده 
جلوه داش��ت؟ مگر نه این که ب��رای وجب به وجب 
خاک ایران خون های پاک شهیدان بسیاری تقدیم 
شده تا این سرزمین برپا بماند و آباد باشد و خار چشم 

دشمنان باشد؟!
پارک ملی گلس��تان آنچن��ان ارزش اقتصادی 
اکولوژیکی بالایی دارد که بس��یاری از کش��ورهای 
منطقه آسیایی که نه، حتی بسیاری از کشورهای 
اروپایی حسرت آن را می خورند. چرا از دید مسئولان 
دولت آن قدر حقیر است که آتش سوزی در آن 4 روز 
طول بکشد و ۸00 هکتار از وسعت آن بسوزد و تنها 
یک هلی برد، آن هم از ط��رف هلال احمر و تنها با ۸ 
ساعت پرواز و 6000 لیتر آب جهت اطفای حریق 

انجام شود.
چرا از معاونان س��ازمان محیط زیست هیچ کس 
در طول 4 روز در منطقه حضور فیزیکی نداشت تا 
حداقل مرهمی بر خستگی محیط بانان زحمتکش 
سوخته گلس��تان و خراسان ش��مالی باشد. تا کی 
محیط بان زحمتکش با حقوق ناچیز باید آن همه 
فش��ار کاری را تحمل کنند و نیاز معیشتی او مورد 
توجه مس��ئولان دولت قرار نگیرد. چرا این منطقه  
ارزشمند که تا به حال در طول تابستان امسال هفت  
بار دچار آتش سوزی شده از نظر دولتمردان آن قدر 
حقیر باید بماند که از کمترین وسایل اطفای حریق 
محروم باشد و مس��ئولان از دادن هلی برد به دلیل 
نپرداختن هزینه آن توسط سازمان محیط زیست 
تعلل کنند. ۸00 هکتار مرتع و درخت در آتش در 
عرض 4 روز سوخت و زنده کردن آن ۸0 سال طول 

می کشد که حتی به شکل روز اول هم نخواهد شد!
آیا تدبیراندیش��ان نمی توانستند به جای هزینه 
120 میلیاردتومان��ی »بند خاک��ی گلمندره« یک 
هلی برد حاوی س��بد آبپاش را جهت اطفای حریق 
برای نگه��داری و حفاظت بیش��تر چنین گوهری 

اختصاص دهند. 
اگر لش��گر 21 گلس��تان و کمک ه��ای مردمی 
روس��تاهای کهن در، یامبلاغ، گلی داغ، یل چشمه، 
یارولونده لوقاندور و مردم فداکار محلی و نیروهای 
منابع طبیعی اس��تان نبودند محیط بان��ان اندک 
گلس��تان و خراس��ان ش��مالی که تعدادی دچار 
سوختگی و شکستگی ش��ده بودند توان خاموش 
کردن آتش در وس��عت ۸00 هکت��ار جنگل با آن 

دیواره های بلند را تنها با بیل و آفتابه داشتند!
مقام ه��ای اجرای��ی کش��ور، ت��ا دیرت��ر از این 
نش��ده که پرچم س��یاه  روی پارک های ملی علم 
ش��ود با تخصیص بودج��ه به س��ازمان حفاظت از 
محیط زیس��ت حیاتی دوباره ببخشند که وجب به 
وجب مناطق محیط زیس��ت ما خاک گهربار ایران 
محسوب می ش��ود و با داش��تن حیات جانوری و 
گیاهی و س��فره های آب زیرزمینی بسیار از ارزش 

اقتصادی اکولوژیکی بالایی برخوردار است .
*کارشناس ارشد مدیریت محیط زیست

روی میزخبر
خبر خوش رئیس سازمان محیط زیست در روز ملی یوزپلنگ

تعداد یوزپلنگ های آسیایی افزایش پیدا کرد
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ش�هروند| »تع��داد یوزپلن��گان آس��یایی افزایش 
پیدا کرد«، این خبر خوش��ی بود ک��ه معصومه ابتکار، 
رئیس سازمان محیط زیس��ت در روز ملی یوزپلنگ به 
دوستداران و حافظان یوز آسیایی می دهد و می گوید: 
»اخیرا تصاویری مشاهده ش��ده که مشخص می کند 
تعداد یوزپلنگ های آس��یایی افزایش یافته اس��ت.« 
افزایش تعداد یوزپلنگ ها در کشور در حالی است که 
گفته می شد در سراسر قاره کهن کمتر از 70یوزپلنگ  
باقی مانده که تنها در ایران زندگی می کنند، این واقعیت 
تلخ در پوس��تری که درون سازمان محیط زیست هم 
نصب شده به نمایش درآمده تا نشان دهد هر یوزپلنگی 
که شکار می شود یا بر اثر اتفاقی طبیعی از بین می رود، 
شیب انقراض یوزآسیایی را تندتر می کند.  حالا به نظر 
می رسد این شیب با تلاش هایی که صورت گرفته کمی 
ملایم تر شده تا جایی که دیروز معاون رئیس جمهوری 
از مش��اهده 4تصوی��ر از 4یوزپلنگ خب��ر داد و اظهار 
امیدواری کرد: حفاظت از این گونه برای افزایش تعداد 

آن ادامه داشته باشد.   
ابتکار در مراسم نکوداشت فعالان پروژه حفاظت از 
یوزپلنگ آسیایی و نکوداشت محیط بانان برجسته در 
جمع خبرنگاران می گوید: »به غیر از ایران در کشورهای 
دیگر یوزپلنگ منقرض شده اس��ت.   باید تلاش های 
ملی، برای حفاظت از آنها انجام دهیم.   باید جلو انقراض 

یوزپلنگ آسیایی را بگیریم.« 
رئیس سازمان محیط زیست درخصوص آمار جدید 
یوزپلنگان آس��یایی تأکید می کند: »آم��ار جدیدی از 
تعداد یوزپلنگ آسیایی نداریم، ولی خوشبختانه ما در 
تصاویری که اخیرا دریافت کرده ایم، مشخص شد تعداد 
یوزپلنگ های آسیایی افزایش یافته است.  در آخرین 
تصاویر 4یوزپلنگ در 4تصویر مش��اهده ش��ده اند که 
امیدواریم در راستای حفاظت این گونه استمرار داشته 
باشیم.«  او با تأکید بر این که نباید بگذاریم شکارچیان 
غیرمجاز به زیس��تگاه ها دس��ت درازی کنند، یادآور 
می شوند: »باید از گونه های حیات وحش حفاظت کرده 
و در این راستا از مردم برای مشارکت دعوت به عمل آید. 
در حال حاضر شکار در ایران ممنوع است.   همچنین 
اسیر کردن و کش��تن حیوانات خلاف قانون بوده مگر 
این که از سوی س��ازمان محیط زیست مجوز خاصی 
گرفته شود.   شهروندان باید مطلع باشند شکار با سلاح 
مجاز و پروانه اسلحه ممنوع است. در کنار این ممنوعیت 
هم، ما در حال بازنگری سیاست شکار در کشور هستیم، 
بنابراین بهتر است شکارچیان به جای شکار حیوانات 

دوربین در دست گرفته و شکار لحظه انجام دهند.« 
مع��اون رئیس جمه��وری درخص��وص ش��کار در 
ش��کارگاه های خصوصی ه��م می گوید: »ش��کار در 
شکار گاه  های خصوصی هم دارای ضوابط خاصی است 
ولی به طور کلی باید در زمینه عدم شکار فرهنگسازی 
شود. س��ازمان محیط زیس��ت درخصوص برخورد با 
شکارچیان غیرمجاز سختگیرانه عمل می کند. قصد 
داریم به شکلی اقدام کنیم که فرهنگسازی در زمینه 
عدم شکار صورت گیرد و مردم به سمت شکار گرایش 

نداشته باشند.« 
تعداد ک��م محیط بانان برای مراقب��ت و محافظت 

از پناهگاه ها و پارک های ملی در مقابل ش��کارچیان 
غیرمجاز موض��وع دیگری ب��ود که ابت��کار در میان 
خبرنگاران بار دیگر ب��ر آن تأکید کرده و می گوید:»در 
حال حاضر تعداد محیط بانان بس��یار کم اس��ت.   بر 
همین اساس، یکی از برنامه های  س��ال 93، راه اندازی 
شبکه دوربین تله و سنجش از راه دور است. در حقیقت 
با چنین دوربین هایی کنت��رل از راه دور انجام خواهد 
گرفت.«  چند روز پیش سرپرس��ت مرک��ز ملی هوا و 
تغییر اقلیم س��ازمان حفاظت محیط زیست از تأیید 
اس��ناد آلایندگی بنزین تولیدی در پتروشیمی های 
کشور در سال های ۸9 تا 92 حکایت کرد و حالا رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست از ارایه اسناد و مدارک 
لازم در مورد پرونده بنزین های آلوده به مراجع قضایی 
حکایت می کن��د و درخصوص ش��کایت از وزیر نفت 
دولت محم��ود احمدی نژاد  می گوید: »این س��ازمان 
اسناد و مدارک لازم در مورد پرونده بنزین های آلوده را 
به مراجع قضایی ارایه کرده است.   ما تنها مطلع بودیم 
و شاکی نیستیم، اسنادی را که باید ارایه می کردیم هم 

ارایه کرده ایم.« 
پیگیری های بین المللی برای احیای تالاب  هامون 
او همچنین درخص��وص اقدامات ت��ازه ای که برای 
احیای دریاچه  هامون انجام ش��ده است، خاطرنشان 
می کن��د: »پیگیری ه��ای لازم  بین المللی، منطقه ای 
و ملی برای احیای دریاچ��ه  هامون صورت گرفته ولی 
باید واقعیت خشکسالی را بپذیریم. چرا که دمای آن جا 
50درجه سانتیگراد است. از س��تاد ملی گردوغبار به 
سیستان وبلوچس��تان اعزام شده اند تا هماهنگی های 
لازم برای احی��ای دریاچه  هامون را در س��طح ملی و 

منطقه ای  انجام دهند.« 

تجهیزات مهار آتش سوزی جنگل ها برای 
10 سال پیش است

»مخاطرات گس��ترده ای داریم، آتش س��وزی های 
پی درپی همچون آتش سوزی در پارک ملی گلستان 
همه را نگران کرده است«، رئیس سازمان محیط زیست 
با تأکید بر مخاطرات گس��ترده ای که محیط زیس��ت 
کش��ور را تهدید می کن��د، درخصوص آتش س��وزی 
جنگل گلستان می گوید:  »مس��ئولیت مستقیم این 
موض��وع برعهده س��ازمان جنگل ها و مراتع اس��ت و 
س��ازمان محیط زیس��ت تلاش خود را برای حفاظت 
انج��ام می دهد ولی تجهی��زات برای 10 س��ال پیش 
است.   در حال حاضر برای مهار آتش سوزی جنگل ها 
ما نمی توانیم بالگرد داشته باش��یم چرا که هزینه اش 
سنگین است ولی سازمان مدیریت بحران و هلال احمر 
بالگرد در اختیار ما گذاشته اند و در این زمینه همکاری 
می کنن��د.«  او درخصوص خ��روج جاده پ��ارک ملی 
گلستان از درون پارک، هم می گوید: »در راستای خروج 
جاده ای که از پارک ملی گلس��تان می گذرد اقدامات 
خوبی انجام شده و جلس��اتی در این زمینه داشتم که 

امیدواریم هرچه زودتر اقدامات لازم انجام شود.« 
هنوز برای نجات یوزپلنگ آسیایی دیر نیست

»هن��وز برای نج��ات یوزپلنگ آس��یایی  خیلی دیر 
نش��ده و احتمال افزایش این گونه وجود دارد.« مراسم 
نکوداشت فعالان پروژه حفاظت از یوزپلنگ آسیایی و 
نکوداشت محیط بانان برجسته که همزمان با روز ملی 
یوزپلنگ برگزار شده بود، پر بود از امیدواری. امیدواری 
برای جلوگیری از انقراض یوزپلنگ آسیایی که اکنون 
تنها زیس��تگاهش ایران اس��ت و در س��ایر نقاط آسیا 
منقرض شده است.  در همین خصوص هماهنگ کننده 

مقیم س��ازمان ملل متحد در تهران با اشاره به این که 
فشار زندگی مدرن، تعدی انس��انی، احداث جاده ها و 
ش��هرک ها و ش��لیک های مرگ بار به سوی یوزپلنگ 
آسیایی، شمار این موجودات را به کمتر از 100 قلاده 
کاهش داده، تأکید می کند:»هنوز برای نجات یوزپلنگ 

آسیایی خیلی دیر نشده است.« 
گری لویی��س ادامه می دهد: »ب��ا اقداماتی که انجام 
گرفته بر این باوریم که کاهش یوزپلنگ حتی می تواند 
متوقف شده باش��د.   همچنین در حال حاضر احتمال 
آن می رود که شمار این گربه سان دوباره افزایش داشته 

باشد و این خبر بسیار خوبی است.«
او با اشاره به این که بخش��ی از دلیل معکوس شدن 
ای��ن ش��رایط در آگاهی همه ما نس��بت ب��ه ضرورت 
نج��ات یوزپلن��گ آس��یایی نهفته اس��ت، ی��ادآوری 
می کند:»بسیاری از ما به فعالیت هایی مشغول هستیم 
که می تواند به این روند یاری برساند.  اما دلیل اصلی این 
بهبودی  از آن رو اس��ت که شمار بسیار کوچکی از افراد 
در جامعه ما شب روز می کوشند که یوزپلنگ آسیایی 
را از گزنده��ا مصون بدارند، برخی مانند دانش��گاهیان 
این کار را از راه نوش��تن انجام می دهن��د، برخی دیگر 
مانند دوستانمان در جامعه س��ازمان های مردم نهاد با 
گفتارشان چنین می کنند. بسیاری مانند محیط بانان ما 
در ایران از راه اقداماتشان از حیات یوزپلنگ ها حمایت 
می کنند.« به گفته او، آنها قهرمانان بومی ما و قهرمانان 
جهان هستند با فعالیت های آنان است که تنوع زیستی 
به طور مس��تقیم حفاظ��ت ش��ده و راه آن به س��وی 
آینده ای پایدار هموار می شود.  هماهنگ کننده مقیم 
سازمان ملل متحد در تهران ادامه می دهد:   »به برکت 
فعالیت های آنان ما به این آگاهی دس��ت یافته ایم که 
تمامی گونه ها حق همزیستی دارند و این که ما باید در 
کنار هم از سیاره زیبا و در معرض خطرمان بهره ببریم.  
از سراسر دنیا بیش از پیش به این مسأله آگاهی می یابیم 
که تا چه اندازه به زیستگاه ها و نیز به بسیاری از گونه هایی 
که از ابتدای خلقت با ما همزیستی داشته اند آسیب وارده 
کرده ایم. این مسأله هم برای ایران و هم برای تمام دنیا 
صدق می کند که یوزپلنگ آسیایی نیز از آن مستثنی 
نیس��ت.«او به انقراض ببر مازندران و شیر ایرانی اشاره 
می کند و می گوید:   »امروزه ببر مازندران و شیر ایرانی را 
فقط می توان در مجسمه ها یا عکس های رنگ باخته ای 
ش��ناخت که این تصاویر روی آنان حک ش��ده است. 
همه آنها یا کش��ته یا به گونه ای منقرض ش��ده اند. آنها 
برای همیش��ه از میان رفته اند اکنون باید تلاش کنیم 

گونه هایی را که در اختیار داریم  حفظ کنیم.« 
در ادامه این مراسم از پنج تن از محیط بانان برجسته 
و فعال در حوزه حفاظت از یوزپلنگ آس��یایی تجلیل 
شد.  سیدجلال موسوی از منطقه حفاظت شده بافق 
در اس��تان یزد، علی اکبر قربانلو از پارک ملی توران در 
استان سمنان، اسدالله حاتمی از پناهگاه حیات وحش 
نایبندان طبس در خراس��ان جنوبی، حسین هراتی از 
پناهگاه حیات وحش میاندشت پارک ملی ضامن آهو از 
خراسان شمالی و مرتضی عزیزی از پارک ملی سیاه کوه 
از استان یزد به عنوان محیط بانان برتر معرفی شده و از 

آنها تقدیر شد.   

یادداشت

  سازمان محیط زیست اسناد پرونده بنزین های آلوده دولت قبل را به دستگاه قضایی ارایه کرده است

ویژه
 آس��یاتک در اولین دوره از اهدای جایزه مسولیت 
پذیری اجتماعی شرکت های فناوری اطلاعات و 

ارتباطات کشور؛ مورد تقدیر قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی شرکت انتقال داده های 
آس��یاتک، در همایش هفته فن��اوری اطلاعات و 
ارتباطات پارس��ی زبانان که روز گذشته با حضور 
معاون اول رییس جمه��ور، وزیر ارتباطات، رئیس 
س��ازمان فن��اوری اطلاعات، رئیس تش��کل های 
ICT عرب و نمایندگانی از بخش های خصوصی و 
دولتی 12 کشور همسایه برگزار شد، برترین فعالان 
صنعت ICT با توجه به پذیرش نقش در جامعه و 

مسئولیت پذیری اجتماعی انتخاب شدند.
در این مراسم هیات داوران همایش هفته فناوری 

اطلاعات و ارتباطات پارس��ی زبانان، به پاس یک 
س��ال تلاش در جهت ترویج مفاهیم نوین کسب 
و کار مانند مس��ولیت اجتماعی ش��رکتی و خلق 
ارزش مش��ترک ب��رای کس��ب و کار و جامعه، از 
ش��رکت آس��یاتک تقدیر کرد. لازم به ذکر است 
انتخاب شرکت انتقال داده های آسیاتک، براساس 
سرمایه گذاری گسترده طی س��الیان گذشته در 
قبال اهداف عام المنفعه خصوصا توس��عه شبکه 
ارتباطات کش��وری و ارتقای خدم��ات اینترنتی 
و توجه به تمامی ذینفعان بر اس��اس اس��تراتژی 

تبدیل آسیاتک از یک شرکت خدماتی به یک نهاد 
اجتماعی، صورت گرفت.

بنابراین گزارش، هدف از اهدای این جایزه، انتخاب 
تجربه های برتر س��ازمان ها و موسس��ه های فعال 
بخش فناوری اطلاعات و ارتباطات کشور در حوزه  
مس��ئولیت پذیری اجتماعی، شناسایي، معرفي و 
تشویق طرح هاي برتر در حوزه مسوولیت پذیری 
اجتماعی، افزایش انگیزه، بهبود و ترویج فرهنگ 
مس��وولیت پذیری اجتماع��ی و اش��کال نوی��ن 
آن و الگوس��ازي مناس��ب و تشویق س��ازمان ها و 

موسس��ه های فعال در حوزه  مس��وولیت پذیری 
اجتماعی به عن��وان یک راهبرد تج��اری و مزیت 

رقابتی است.
از سوی دبیر خانه این همایش، مسوولیت پذیری 
اجتماع��ي ش��رکت در رهب��ري و فراینده��اي 
درون سازماني، مسوولیت پذیری اجتماعي شرکت 
در محی��ط کار و کارکن��ان، مس��وولیت پذیری 
اجت��م��اعي ش��رک���ت در ب���ازار و صن��عت، 
مس��وولیت پذیری اجتماعي ش��رکت در محیط 
زیس��ت و مس��وولیت پذیری اجتماعي ش��رکت 
در س��طح جامعه به عنوان ش��اخص های انتخاب 
ش��رکت های برتر در ح��وزه فن��اوری اطلاعات و 

ارتباطات اعلام شده است. 

در هفته »فناوری اطلاعات و ارتباطات پارسی زبانان«
آسیاتک تقدیرنامه مسئولیت پذیری اجتماعی دریافت کرد

شهروند| فرمانده نیروی انتظامی گفت: معاینه فنی 
در کش��ور یکی از چالش های پیش روی کشور است 
و به یک مسأله مضحک تبدیل ش��ده و مراکز صدور 

معاینه فنی بی اعتبار هستند. 
اسماعیل احمدمقدم افزود: این درحالی است که به عنوان رابط دستگاه 
قضا می توانیم جلوی آن را بگیریم، نه این که مردم پولی پرداخت کنند و برگه 

معاینه فنی دریافت کنند. 
»اسماعیل احمدی مقدم« دیروز در دومین نشست فصلی روسا و مدیران 
پلی��س راهنمایی و رانندگی ناجا اف��زود: اس��تانداردها و خودروها هر یک 
متولیان خاص خود را دارند، بر این اساس مجلس و دولت باید برای مدیریت 
معاینه فنی فکری بیندیشند، این درحالی اس��ت که در اغلب کشورهای 

توسعه یافته، خودرو تصادفی باید معاینه فنی شود. 
او با اشاره به خروج ناوگان فرسوده گفت: خروج پنج برابری ناوگان فرسوده 
)55 هزار دستگاه در پنج ماهه امسال( نسبت به  سال گذشته قابل تامل بوده 

که به نظر می رسد تا پایان  سال این رقم به 200 هزار خودرو برسد.  
احمدی مقدم با اشاره به اوج سفرها در شهریورماه گفت: افزایش قیمت 

سوخت، تاثیری در افزایش سفرها نداشته است. 
او با اشاره به تسریع در افزایش جاده های منتهی به شمال کشور افزود: باید 
به راه، نگاه بلندمدت داشت، از آن جا که تا پایان  سال بین پنج تا شش میلیون 
گردشگر خارجی خواهیم داش��ت و این آمار رو به افزایش خواهد بود، برای 
کاهش بار ترافیکی و تسهیل عبور و مرور با اجرای قوانین و همکاری با سایر 
دستگاه ها باید فکری بیندیشیم زیرا این مسأله از چالش های اساسی به شمار 
می آید.  فرمانده نیروی انتظامی با انتق��اد از نبود مدیریت یکپارچه ایمنی 
گفت: نبود چنین مدیریتی ما را با مشکل جدی مواجه کرده درحالی که باید 

با این مدیریت نظام ارزیابی و حصارکشی با دقت صورت گیرد.  
احمدی مقدم اضافه کرد:  سال گذشته 20 هزار کشته در تصادفات جاده ای 
داشته ایم درحالی که باید راهکاری اندیشید تا این آمار به سرعت کاهش یابد. 

اگر دستگاه های متولی جمع شوند در راهکارها به توافق برسند و هر شش 
ماه جلسه ای برای حصارکشی برگزار شود، با اعمال چندین راهکار می توان 
20 درصد از تلفات و کشته های جاده ای را کاهش داد که این افتخار بزرگی 

برای دولت به شمار می آید.  
احمدی مقدم افزود: معاون رئیس جمهوری دو جلسه از جلسات مربوط 
به موض��وع راه را با نیروی انتظامی به دلایلی لغو ک��رد و تاکنون نیز توفیق 
نداشته ایم تا این جلسه برگزار ش��ود.  شش هزار نقطه حادثه خیز شهری و 
برون ش��هری داریم که باید سهم هر یک از دس��تگاه ها در تصادفات در این 

مسیرها مشخص شود. 
فرمانده ناجا با بیان این که مدیریت ایمنی، حلقه مفقوده در این زمینه به 
شمار می رود، افزود: امدادرسانی در اعلامیه سازمان ملل بعد از عوامل ایمنی، 
انسان، راه و خودرو به عنوان عنصر اصلی شناخته شده است، ارتقای کیفیت 

خودروها با تحریم به تعویق افتاده هرچند این مسأله 
نباید دس��تاویزی برای فرار از قانون باشد، اما اعتراف 
می کنیم که در این زمینه س��رعت لازم را نداشته ایم.  
او با اشاره به افزایش 50 درصدی شماره گذاری خودرو 
در پنج ماه گذشته نسبت به مدت مشابه  سال 1392 گفت:  این میزان کافی 
نیست، اما می توانیم استانداردها را ارتقا داده و ضریب تلفات خودرو را تعیین 
کنیم.  فرمانده نیروی انتظامی افزود:  بخش صنعت متولی دارد، اما بخش 
امداد متولی مش��خصی ندارد. از س��وی دیگر افزایش جرایم متخلفان در 
کمیسیون های هیأت دولت متوقف باقی مانده درحالی که قانون مرتبط به 

این زمینه اردیبهشت امسال به اتمام رسیده است. 
احمدی مقدم با اش��اره به تعهد وزارت راه در ایجاد س��ه هزار کیلومتر راه 
جاده ای گفت:  اراده رئیس جمهوری در زمینه تسهیل راه های کشور خوب 
است اما هنوز این اراده شکل نگرفته است، به گونه ای که بعید به نظر می رسد 
در مرداد امسال ش��اهد کاهش تلفات جاده ای باشیم زیرا اگر دستگاه ها به 

کمک ما نیایند حتی نمی توانیم روند کنونی کاهش تلفات را حفظ کنیم.  
او ناهماهنگی را ضعف و از چالش های پیش رو عنوان کرد و گفت:  برطرف 
کردن موانع در این زمینه سبب می شود تا امسال کاهش 20 درصدی تلفات 
را تجربه کنیم. با توجه به این که آغاز  س��ال تحصیلی ش��اهد ترافیک های 
ش��هرهای بزرگ بین 25 تا 30 درصد خواهیم بود، حتی در برخی ساعات 
روز 50 درصد بیش از س��اعات دیگر به ویژه در شهرها با بار ترافیکی مواجه 

هستیم. 
این مقام ارشد انتظامی به س��فرهای تحصیلی که از ابتدای مهرماه آغاز 
می شود اشاره داش��ت و گفت:  با توجه به کاهش طول زمان سفر و افزایش 
سفرهای آموزش��ی و کاری و فشردگی ترافیک در س��اعات انتهایی روز در 
برخی ساعت ها افزایش بار ترافیک را تا 50 درصد داریم. او همراهی مردم با 
پلیس را خواستار شد و گفت:  تقاضای سفر رو به افزایش است اما بسترهای 

راه به سرعت افزایش پیدا نمی کند. 

فرمانده نیروی انتظامی:  

مراکز صدور معاینه فنی بی اعتبار هستند
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